
Osázet náměstí stromy a zelení
Případné kroky by měly být v soula-

du s cílovým stavem rekonstrukce. Z 
technologického pohledu není problém 
postavit skoro cokoliv během několika 
málo měsíců – finální efekt je tedy tak-
řka hned. Tak jednoduché to není se 
zelení, respektive se stromy, které ros-
tou léta. Proto se domnívám, že jed-
ním z prvních kroků, ne-li prvním, by 

mělo být osázení náměstí stromy a zelení. To by mělo jít ruku v ruce s reali-
zací úprav vedoucích ke zpříjemnění pobytu, a to zejména v horkých letních 
měsících. Výsledný efekt je velký a za relativně málo peněz.

Co se jednou změní, už nikdo nenavrátí
Otázka zní, zda Masarykovo náměstí 

nějaká zútulnění potřebuje. Jestli „zútul-
nění“ znamená rekonstrukci náměstí, 
tak za klub zastupitelů SPD říkáme, že 
pod tímto pojmem vidíme jen zbytečně 
vynaložené prostředky z městské kasy, 
pro kterou bude zápřahem priorita - 
stavba nové multifunkční haly.

Jihlava má vzhled stylového, kamenné-
ho města. Ať se architekti o „zútulnění“ Masarykova náměstí snažili ve svých 
představách, jak chtěli, za SPD říkáme, že pro zamýšlenou revitalizaci náměs-
tí ruce nezvedneme. Co se jedenkráte změní, už nikdo a nikdy nenavrátí. 

Uděláme-li z náměstí klidovou zónu, počítejme s tím, že takový prostor 
bude liduprázdný. 

„Zútulnění“ oživením? To vede pouze přes atraktivní akce a přilákání 
zejména turistů. Na druhé straně musí své sehrát i jihlavský patriotizmus, 
hrdost nejen starší, ale i střední generace, nejvíce zasažené oním konzumním 
způsobem života. „Zútulnění“ je třeba věnovat té nejmladší generaci. 

Na posledním zastupitelstvu zastupitelé za SPD hlasovali pro podporu pro-
jektu Brána Jihlavy. Bude-li tento projekt přínosem a osvědčí-li se, za SPD 
nemáme problém jeho podpory i v příštím roce. Občanům Jihlavy říkáme – 
ale jen, osvědčí-li se.  (Zkráceno)

Pomohla by i mobilní zeleň
Úvodem musím poznamenat, že jsem na 
tehdejším náměstí Míru č. 19 dvacet čtyři 
roků žil. Byly to šťastné roky mého dětství 
a mládí. Náměstí bylo tehdy opravdovým 
centrem Jihlavy s daleko menší dopravou 
a ještě doznívající nedělní promenádou na 
západní straně náměstí. 

V současné době je Masarykovo náměs-
tí degradováno na velké parkoviště a na 

dopravní uzel městské hromadné dopravy. 
Na náměstí se již proto neprocházím. Chodím tam stále do krásné lékárny, do 

blízké knihovny a na radnici. K vaší otázce. S dolní částí náměstí se toho moc 
nenadělá. Ještě, že tam byly před rokem 1989 vysázeny lípy oddělující parkoviště 
od kašny.  Na náměstí vůbec chybí více zeleně. Potřebný stín v létě zde poskytují 
především lípy u morového sloupu s nutnými lavičkami.  

Domnívám se, že by náměstí pomohlo více alespoň mobilní zeleně. Dále zřízení 
pítek pro lidi k napití i osvěžení. Ve vedrech by se mělo horní náměstí pravidelně 
kropit. Oblíbenému trhu na náměstí by prospělo lepší stánkové zařízení. Na Prio-
ru je potřeba nově obílit jeho špinavé, dříve bílé fasády. Verše Jana Skácela si tu špí-
nu nezaslouží. S vlastníkem Prioru by o tom mělo vážně jednat vedení radnice.

Náměstí by nemělo působit jako velké parkoviště
Ať chceme, nebo ne, jihlavské Masa-

rykovo náměstí je jednou z dominant 
města. Jeho celková revitalizace je 
obrovskou výzvou, a i přes to, že exis-
tují architektonické studie navrhující 
úpravu běžnému oku viditelných čás-
tí náměstí, není rekonstrukce pouze o 
jednoúrovňové změně, ale do investice 
se promítají i nutnost opatrnosti vůči 

částem jihlavského podzemí, a přede-
vším výměna dožívající kanalizace pod 
povrchem náměstí.

Dočasně by náměstí prospělo více 
zeleně a snížení počtu aut, aby nepůsobilo jako velké parkoviště a např. horní 
část byla více klidovou zónou. Krokem vedle by nebylo jednání s majitelem 
Prioru o jeho podobě a využití, nicméně to je již známý jihlavský evergreen.  
Náměstí by se také dalo oživit zapojením místních skupin, např. realizací níz-
konákladových studentských projektů, stát se prostorem pro lokální kulturní 
a umělecké aktéry nebo třeba aktivnější spolupráci s místními podnikateli a 
trhovci.

Máme se na co těšit
Rekonstrukce Masarykova náměs-

tí bude hotova za mnoho let, ale jed-
notlivé dílčí etapy rekonstrukce budou 
realizovány postupně. První etapa měla 
být vyhotovena tento rok na podzim, 
ale vzhledem k časovému problému 
s dodávkou stromů byla přesunuta na 
jaro příštího roku. 

První etapa bude zahrnovat stromový pobytový ostrov („pokoj náměstí“) 
před radnicí. Stromy vytvoří odpočivný pobytový prostor, který na náměstí 
chybí, a zároveň zastíní obchodní dům Prior z exponovaných pohledů z hor-
ního náměstí od pošty a spořitelny. Další etapy estetizují rampy do podzemí 
Prioru a posunou je do rozšířeného bulváru na západní straně náměstí. 

V době postupné realizace náměstí se máme na co těšit a do příštího jara je 
třeba udržet náměstí v pořádku bez odpadků, oslavit letní pobytové slavnosti 
a připravit se na adventní trh se skvělou vánoční atmosférou.  

Město netvoří cihly, ale lidé
Nejprve je nutné přemýšlet o celém 

historickém centru jako o obchodně-
společensko-kulturně-oddychově-spor-
tovním komplexu plném vnitřních a 
vnějších prostor. Již nyní lze pracovat 
na prostupnosti, zazeleňování, vnášení 
vodních prvků, postupném zprůchod-
ňování a zvelebování různých míst, vná-
šení vhodných světelných prvků, rozši-

řování nabídky různých akcí a aktivit. To vše ve spolupráci s místními aktéry, 
protože město netvoří cihly, ale lidé. 

Do budoucna je pak zásadní nastavení jasných cílů v oblasti bytové a neby-
tové politiky související se skladbou obyvatelstva, podnikatelů, nabídkou čin-
ností, a to i ve veřejných prostorách. V historickém centru města leží obrov-
ský a bohužel zatím nevyužitý potenciál našeho krásného města.

Centrum se musí stát „dobrou adresou“
Je krásný teplý večer a já se dívám na 

snímky kamery umístěné na budo-
vě magistrátu. Na náměstí nikdo není. 
Do té prázdnoty svítí asi pět oken a tři 
výklady dávno zavřených obchodů. Po 
pár minutách projel trolejbus a před 
kamerou prolétl holub. Kde jsou lidé? 
Milenci, pejskaři, lidé vracející se z prá-
ce. Kde jsou všichni ti, kterým teplé let-

ní noci patří? Asi tam, kde „něco“ je.
V procesu oživení náměstí nejsou stavební úpravy až tak zásadní. Daleko 

důležitější je obchod a služby, které budou fungovat ideálně celých 24 hodin. 
Není to tak dávno, co se v centru nacházelo několik tanečních klubů, špičko-
vé restaurace, kvalitní hotely a obchodní dům byl alespoň, co se týče nabídky, 
skutečným centrem, které lákalo zákazníky. Důležitým faktorem pro „život“ 
na náměstí jsou i úřady a jim podobné provozovny obsahující klientská mís-
ta. Centrum se musí stát „dobrou adresou“ a cílem našich cest, jinak ho žád-
ná přestavba nezachrání.

Zaměřit se na pořádek a úklid náměstí
Pokud bychom chtěli udělat Masa-

rykovo náměstí lepším a přívětivějším 
místem pro lidi, musíme se zaměřit 
především na pořádek a úklid náměs-
tí. Bohužel především v dolní části bý-
vá často nepořádek. Takže nejdůležitěj-
ší pro zútulnění není žádná zásadní 
investice, ale něco, na čem se můžeme 
podílet všichni, počínaje Službami 

města Jihlavy a konče každým návštěvníkem náměstí. Další slabinou je nevy-
hovující a nedostatečné WC. Tato problematika snad bude vylepšena již brzy 
postavením nových záchodků v těsné blízkosti náměstí. Novou podobu by 
si zasloužily také nepříliš hezké stánky. Nedostatek stínu a zeleně by se měl 
v příštím roce vylepšit novými stromy v prostoru před radnicí. A samozřejmě 
je potřeba náměstí oživovat službami a akcemi, které lidi na náměstí přivábí a 
pozdrží je zde delší dobu. Pokud se toto podaří, tak bude náměstí opravdo-
vým středem města bez ohledu na celkovou rekonstrukci.
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Otázka pro politické kluby:
� Chystá se velká rekonstrukce Masarykova náměstí, která však bude 
až za mnoho let. Jak by se podle vás dalo co nejefektivněji toto místo pro 
lidi zútulnit již teď? Co by mu prospělo?  -vd-
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Jak zútulnit náměstí bez milionů korun?


